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قیمت )به تومان(نوع سکه
2/481/500سکه تمام طرح جدید
2/398/500سکه تمام طرح قدیم

1/237/000نیم سکه
697/000ربع سکه

396/000گرمی
211/570هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
4/242دلار
8/241یورو
9/404پوند

1/503لیر ترکیه
1/931درهم امارات

براســاس آمار بانک مرکزی، بیش از 1/4 
میلیون فقره چک در اردیبهشــت ماه در کل 
کشور برگشت داده شد که مبلغ این چک های 
 برگشــت خورده نسبت بـــه ماه قبل بیش

 از۵۵ درصدافزایش داشته است.
به گزارش  باشــگاه خبرنگاران جوان، بر اساس 
آمارهای بانک مرکزی در اردیبهشت 1397، در کل 
کشور بیش از 9/9 میلیون فقره چک به ارزشی حدود 
794 هزار میلیارد ریال مبادله شد که نسبت به ماه 
قبل از نظر تعــداد و مبلغ به ترتیب 47/4 درصد و 

70/3 درصد افزایش نشان می دهد. 
در ایــن مــاه 53/9 درصد از تعــداد چک های 
مبادله ای کل کشور در سه استان تهران، اصفهان و 
خراســان رضوی مبادله شده که به  ترتیب با 36/9 
درصد، 9/4 درصد و 7/6 درصد بیشترین سهم را در 
مقایسه با سایر استان ها دارا بوده اند. همچنین 68/1 
درصد از ارزش چک های فوق در ســه استان تهران 
)57/5 درصــد(، اصفهان )5/5 درصد( و خراســان 

بر اساس آمار بانک مرکزی

مبلغ چک های برگشتی در اردیبهشت ماه 55 درصد افزایش یافت

رضوی )5/1 درصد( مبادله شده که بیشترین سهم 
را در مقایسه با سایر استان ها دارا بوده اند.

در اردیبهشــت ماه 1397، در کل کشور حدود 

8/5 میلیون فقره چک بـه ارزشی حدود 655 هزار 
میلیارد ریال وصول شد که نسبت به ماه قبـــل از 
نظـــر تعداد و مبلـغ بـه ترتیب 47/3 درصد و 74 

درصد افزایش نشــان می دهد. بر این اساس در ماه 
مورد گــزارش، در کل کشــور 85/6 درصد از کل 
تعداد چک های مبادله ای و 82/5 درصد از کل مبلغ 

چک های مبادله ای وصول شد.
همچنین در این ماه، در کل کشــور بالغ بر 1/4 
میلیــون فقره چک به ارزشــی بالغ بـــر 139هزار 
میلیارد ریال برگشــت داده شد که نسبت بـــه ماه 
قبل از نظر تعــداد و مبلغ به ترتیب 49/6 درصد و 
55/1 درصد افزایش نشــان می دهد. بر این اساس 
در مــاه مورد گزارش، در کل کشــور 14/4 درصد 
از کل تعــداد چک های مبادلــه ای و 17/5 درصد 
 از کل مبلــغ چک هــای مبادله ای برگشــت داده

 شده است.
گفتنی اســت رشــد بیش از 55 درصدی مبلغ 
چک هــای برگشــتی که رقمــی نزدیــک به 14 
هــزار میلیــارد تومان را بالغ می شــود، نشــانه ای 
 از تعمیــق رکود در اردیبهشــت ماه ســال جاری

 است. 

بر خلاف ادعای برخی مسئولان درباره حباب 
بودن قیمت مسکن و ریشه های سیاسی در بروز 
قیمت های این بازار، برخی کارشناسان معتقدند 
قیمت های فعلی حباب نیست بلکه نوعی اصلاح 

قیمت بر اساس وضعیت فعلی اقتصاد است.
به گزارش ایســنا، پرش یک باره قیمت مسکن این 
تصور را ایجاد کرده که قیمت های فعلی حباب است و 
در آینده تخلیه می شود. وزیر راه و شهرسازی این اتفاق 
را به شرایط سیاسی مرتبط می داند و می گوید که این 
اتفاق زودگذر است. آخوندی چند روز پیش در حاشیه 
بازدید از پروژه های راه سازی استان گلستان با اشاره به 
نوســانات بازار مسکن بیان کرد: این نوسانات به خاطر 
شرایط سیاســی ایجاد شده و منحصر به بازار مسکن 

نیز نیست، اما می توان گفت زودگذر است.
برخی کارشناسان حوزه مسکن از جمله مسئولان 
اتحادیه املاک نیز با ذهنیت ایجاد هیجان، پیش بینی 
آرامش بازار مســکن در نیمه دوم سال جاری را دارند. 
اما یک اقتصاددان، نظریه حباب قیمت ها را رد می کند 
و می گوید قیمت های فعلی مسکن، خودرو، طلا و سایر 
کالاها نوعی اصلاح قیمت است که بر اساس پارادایم های 
کلی و رشد نقدینگی ایجاد شده است و اثرات مخربی 
هم دارد که راهکار آن به اصلاحات ساختاری، ارتباطات 
بین الملل و اصلاح سیاســت های پولی و بانکی مربوط 
می شــود.بخش مسکن از انتهای سال 1391 به دنبال 
رشــد یکباره قیمت وارد رکود معاملات و ثبات قیمت 
شد که بیش از پنج سال طول کشید. این بخش، قبل 

ایسنا:

قیمت های مسکن حباب نیست نتیجه وضعیت کنونی اقتصاد است

از آن نیز در سال های 1368، 1374، 1381 و 1386 
دچار حباب قیمت شــده و هر بار به رکود برخورده اما 
مدت زمان رکود ســال 1391 طولانی تر از دوره های 
قبلی بود و حالا هم که مســکن با رشد یک باره قیمت 
مواجه شده، افزایش معاملات چندان زیاد نیست و به 
حدود 16 درصد رشد نقطه به نقطه در اردیبهشت ماه 
1391 رسیده اســت. این نمایه حاکی از آن است که 
نمی توان تحولات قیمتی اخیر را به رونق نســبت داد 
و از سوی دیگر بخش مســکن حداقل در کوتاه مدت 
نسبت به بازارهای رقیب از ظرفیت کمتری برای رشد 

برخوردار است.با این که نظرات مختلفی از تخمین زمان 
تثبیت قیمت مسکن توسط کارشناسان اعلام می شود، 
باید منتظر ماند تا اثر پارامترهای بیرونی که منجر به 
رشد این بخش شــده از بین برود. سلمان خادم المله 
ـ کارشناس اقتصاد مســکن ـ معتقد است: هم اکنون 
کسانی که منابعی در اختیار دارند به سمت کالاهایی 
می برند که بتوانند خود را با افزایش قیمت ها هماهنگ 
کنند. در مقطعی سودهای بالای بانکی پرداخت شده 
که نقدینگی را به ســمت خودش جذب کرده است. از 
نیمه  دوم سال گذشته با کاهش نرخ سود بانکی به 15 

درصد، نقدینگی به ســمت آیتم هایی سوق پیدا کرده 
که ارزش پول افراد را حفظ کند. این آیتم ها عبارتند از 
طلا، خودرو، مسکن و اخیرا بورس که در دو روز گذشته 

رشد تاریخی داشته است.
بنابراین نمی توان تصویر روشنی از آینده  بازار مسکن 
ارائه داد. آن چه مســلم است این که با توجه به کاهش 
سهم متقاضیان واقعی و هم چنین اثرپذیری بازار مسکن 
از جهــش بازارهای موازی که منتج به هماهنگی این 
بخش با بازارهای رقیب شده نمی توان دو واژه  »رونق« 

و »حباب« را به بازار فعلی مسکن نسبت داد.
فردین یزدانی، مدیر علمی طرح جامع مسکن در 
خصوص اینکه کارشناســان می گویند احتمالاً قیمت 
مسکن چون حباب دارد به قیمت های قبلی بازمی گردد، 
به فارس می گوید: تصور نمی کنم این بازگشت قیمت ها 
رخ دهد، چرا که وقتی قیمت ها افزایش یافت ســخت 

است که مجدداً به قیمت های قبل برگردد.
بر اساس آخرین آماری که بانک مرکزی از تحولات 
بازار مسکن در شهر تهران مربوط به اردیبهشت ماه سال 
جاری منتشر کرده است، متوسط قیمت هر مترمربع 
زیربنای واحد مســکونی به حدود پنج میلیون و 980 
هزار تومان رســیده که در مقایســه با فروردین 8/2 و 
نســبت به اردیبهشت ماه سال گذشته تا 34/8 درصد 
افزایش قیمت دارد. تعداد معاملات به حدود 19 هزار 
و 100 واحد رســیده که نسبت به فروردین 278/7 و 
در مقایســه با اردیبهشت ســال گذشته 16/7 درصد 

افزایش یافته است.

گروه اقتصادی- 
در شــرایطی کــه جهانگیری، معــاون اول 
رئیس جمهور اعلام کــرده بود هرکس فکر می کند 
دولت ازسیاست های ارزی خود عقب نشینی می کند، 
ما را نشناخته است! زمزمه های عقب نشینی بانک 
مرکزی از تــداوم ارائه ارز 4200 تومانی برای برخی 

فعالان تجاری به گوش می رسد. 
چهار روز پیش، وقتی رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد 
تصمیمات ارزی دولت در آینده پخته تر شده و تلاش می شود 
در آینده نقص ها در خصوص مســائل ارزی کشور برطرف 
شود؛ گمانه زنی هایی درخصوص تغییر برخی سیاست های 

بانک مرکزی قوت گرفت. 
حالا به نظر می رسد این متولی سیاست های پولی کشور 
به این نتیجه رسیده که سیاست های قبلی با کاستی های 
بســیاری همراه بوده و سیاست های قبلی دولت در زمینه 

نرخ ارز کاستی های زیادی دارد. 
خبرهــا حکایت از آن دارد که دو ســه روزی اســت 
تخصیص دلار چهار هزار و 200 تومانی به برخی کالاهای 
وارداتی و متقاضیان متوقف شده و دولت قرار است که نظام 
جدید ارزی را پیاده سازی کند. بر همین اساس، یک مقام 
مســئول در نظام بانکی به خبرگزاری مهر گفته تخصیص 
دلار چهار هزار و 200 تومانی به بسیاری از کالاهای وارداتی 

متوقف شده است.
خبرگزاری حامی دولت ایســنا نیز در این باره نوشته 
اســت: اخیرا خبرها و شــنیده ها از برخی مسئولان از این 
حکایت دارد که سیســتم ارزی و نحــوه اختصاص ارز به 
واردکنندگان در آســتانه تحول قرار گرفته است. از جمله 

محدود شــدن کالاهای وارداتی مشــمول ارز چهار هزار و 
200 تومانــی و همچنین احتمال ورود نرخی جدید برای 

تامین نیازهای ارزی.
قوت گرفتــن تغییر سیاســت های ارزی کشــور در 
شرایطی صورت می گیرد که اســحاق جهانگیری، معاون 
اول رئیس جمهــور دو ماه پیش که اعلام کرد نرخ ارز تک 
نرخی خواهد شد، گفته بود: »دولت از سیاست جدید ارزی 
عقب نشــینی نمی کند و هر کس فکر می کند دولت از آن 

عقب نشینی می کند، ما و دولت را نشناخته است.« 
در حــال حاضر به نظر می رســد علیرغــم ادعاهای 
دولتمردان درخصوص عدم عقب نشــینی از سیاست های 
جدید ارزی؛ این سیاســت ها در حال تغییر اســت و بنابر 
گفته آقای معاون اول، احتمالا کسانی که حرف وی را باور 

کرده اند دولت را نشناخته اند! 
خشت کجی که داشت تا ثریا می رفت

پــس از اعلام تک نرخی شــدن ارز در اواخر فروردین 
امســال، دولت به شــکل عجیبی اعلام کرد تمام نیاز ها را 
می توانــد با این ارز تامین کند، حتی در هفته های ابتدایی 
اجرای این سیاست، محمدباقر نوبخت، سخنگوی دولت از 
تامین رقم قابل توجهی از ارز مورد نیاز واردکنندگان کالاهای 
لوکس خبر داده و این را یکی از افتخارات دولت به شــمار 
آورده بود که حتی به کالاهای لوکس هم ارز 4200 تومانی 

اختصاص داده است! 
این رفتار دولت )اختصاص ارز دولتی برای تمام نیازها( 
حتی با واکنش موســی غنی نژاد که از اقتصاددانان حامی 
همین دولت محســوب می شــود، مواجه شد: »زمانی که 
مقامات عالی رتبــه دولتی به دفعات اعلام کردند دولت به 

همه نیازهای قانونــی، اداری و واقعی متقاضیان ارز با این 
نرخ پاســخ خواهد داد لابد نمی دانستند که تعیین چنین 
صفاتی بــرای نیاز اقتصادی فاقد هرگونه مبنای منطقی و 
علمی است.«هم اکنون با وجود اینکه مدت زمان زیادی از 
تصمیم بانک مرکزی نگذشته، تبعات ایجاد رانت برای عده ای 
که از دلار چهار هزار و 200 تومانی برخوردار شدند، نمایان 
شده است. در حال حاضر می بینیم برخی کارشناسان اعلام 
کرده اند ارز دولتی فقط به برخی شرکت ها داده شده و در 
آخرین نمونه این اظهارات، یحیی آل اســحاق رئیس سابق 
اتاق بازرگانی تهران هم گفته است: »برخی از واردکنندگان 
مواد معدنی از دلار چهار هزار و 200 تومانی سوء اســتفاده 
کردند؛ لذا دولت برای جلوگیری از این سوء استفاده ها نرخ 
سوم ارز یا همان نرخ توافقی را تعریف کرده که از سوی وزیر 
صنعت تصویب شده و جزئیاتش به زودی ابلاغ می شود.«

سوءاستفاده از ارز دولتی به گونه ای بوده که طبق گفته 
نایب رئیس اتاق بازرگانی ایــران و چین، دلار چهار هزار و 
200 تومانی رانت 100 هزار میلیاردی برای واردکنندگان 

ایجاد کرده است.  
کیهــان نیز کمتر از 10 روز پیش با اشــاره به احتمال 
سوءاستفاده هایی که ممکن است از ارز دولتی بشود نوشته 
بــود: یکی دیگر از انتقاداتی که بــه روش جدید دولت در 
اختصاص ارز 4200 تومانی وارد می شــود، این اســت که 
چــه تضمینی وجود دارد کــه واردکنندگانی که با این ارز 
کالای خــود را وارد می کنند بــا قیمت دلار بازار، آن را به 

فروش نرسانند؟ 
بانک مرکزی یا بانک تغییر مداوم سیاست ها؟

تغییر تصمیم بانک مرکزی در شرایطی صورت می گیرد 

که این بانک طی شش ماه اخیر )در پی تلاطم بازار های ارز و 
سکه( چند بار دیگر هم سیاست های خود را تغییر داده است! 
به عنوان نمونه از آذر 96 حراج سکه آغاز شد که چند 
ماه بعد همراه با پیش فروش های ســکه ادامه پیدا کرد اما 
طی بازه آذر سال قبل تا فروردین امسال نه تنها قیمت سکه 
کاهش نیافت بلکــه )علیرغم فروش 60 تن طلا در پیش 
فروش ها!( قیمت سکه حدود 400 هزار تومان هم افزایش 
یافت. پس از آن، دولت این دو سیاســت را کنار گذاشت و 
مشخص نشد اگر این سیاســت ها موفق بوده چرا متوقف 
شد واگر نبوده چرا آغاز و ادامه پیدا کرده است؟ )جالب تر 
اینکه دو روز پیش یکی از مسئولین بانک مرکزی از احتمال 

برگزاری مجدد حراج سکه خبر داده بود!( 
در همین مورد ارز، دولت ابتدا اعلام کرد هرگونه مبادله 
ارزی در صرافی ها ممنوع بوده و قاچاق محسوب می شود، 
تصمیمی کــه حتی برخی اقتصاددانان حامی دولت مانند 
سعید لیلاز لب به اعتراض گشود و گفت: »ما نباید بازار آزاد 
ارز را ســیاه یا غیرقانونی اعلام می کردیم و حالا که چنین 
اتفاقی افتاده باید به صورت غیررسمی و تلویحی آن را جدی 
نگیریم تا بازار بتواند خودش را با واقعیت ها تنظیم کند.« 

بــا این حال، حدود یکماه از این تصمیم بانک مرکزی 
نگذشته بود تا این بانک با یک عقب نشینی آشکار، مجددا 
صرافی ها را )البته به شکل محدود( به چرخه مبادلات ارزی 

کشور برگرداند. 
بنابراین اگر بانک مرکزی با ارائه نرخ سوم دلار از سیاست 
تک نرخی خود هم عدول کند، عملا هر تصمیم اساسی ای 
که در حوزه های ارز و سکه گرفته را در بازه کوتاهی مورد 

تجدید نظر قرار داده است. 

برخلاف وعده جهانگیری مبنی بر پایبندی دولت به سیاست تک نرخی ارز رخ داد

زمزمه های عقب نشینی بانک مرکزی از ارز 4200 تومانی

رئیس  سازمان دامپزشکی از کاهش نزدیک به 
90 درصدی کانون های بیماری آنفلوآنزای فوق حاد 
پرندگان خبر داد و پیش بینی کرد این بیماری تا 

پایان سال جاری ریشه کن شود. 
به گزارش خبرگزاری ایسنا، علیرضا رفیعی پور اظهار 
کرد: با توجه به روند رو به رشــد آنفلوآنزای فوق حاد 
پرندگان در ســال گذشته و حتی اوایل امسال نگرانی 
جدی در زمینه دامپزشــکی داشتیم، چرا که چرخش 
دیــروز با شــدت و حدت زیادی انجام می شــد و طی 
ماه های گذشته و از اواخر فروردین ماه اقدامات مناسب 

انجام شده است. 
وی افزود: طی ماه های اخیر روزهای بسیاری وجود 
داشــت که حتی یک گزارش هم از شیوع این بیماری 
و بروز کانون نداشتیم در حالی که سال گذشته تقریبا 

هر روز یک کانون در کشور گزارش می شد. به گونه ای 
که سال گذشــته 640 کانون این بیماری گزارش شد 
در حالی که طی ماه های گذشــته حتی 15 کانون هم 
شناســایی و گزارش نشد که اهمیت بسیار بالایی دارد 
و نشــان دهنــده کاهش بیش از 80 تــا 90 درصدی 
کانون های بیماری آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان است. 
رئیس  سازمان دامپزشکی با  اشاره به اینکه اقدامات 
صورت گرفته در زمینه مقابله با بیماری آنفلوآنزای فوق 
حاد پرندگان سبب ریشه کن شدن این بیماری در سال 
جاری خواهد شــد، ادامــه داد: کاهش جوجه ریزی در 
مکان ها و مناطق پرخطر که بعضا در سال های متمادی با 
وجود جوجه ریزی مجدد و انجام اقدامات بهداشتی، آلوده 
به این بیماری شــده بودند، یکی از اقدامات انجام شده 
در راستای جلوگیری از شیوع مجدد این بیماری بود. 

بــه گفتــه رفیعی پــور، همچنین کنتــرل تردد 
خودروهای حمــل جوجه، مرغ، تخم مــرغ و... نیز به 
شــدت و با هماهنگی با نیروی انتظامی در حال انجام 
است و گزارش های منتشر شده نشان از افزایش سطح 

همکاری های غیرسازمان در این زمینه است.
وی با  اشــاره به آموزش بهره بــرداران و فعالان در 
صنعت طیور در راســتای چگونگی پیشگیری، مقابله 
و مبــارزه با بیماری آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان بیان 
کرد: آموزش های صورت گرفته که توسط وزارت جهاد 
کشاورزی و سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی 
آغاز شده است، بسیار می تواند در این زمینه کمک کننده 
باشــد تا بتوانیم از طغیان بیماری آنفلوآنزای فوق حاد 
پرندگان جلوگیری کنیم. رئیس  سازمان دامپزشکی ادامه 
داد: از ســوی دیگر نیز واکســن این بیماری وارد شده 

اســت و هم اکنون در سردخانه های کشور وجود دارد و 
هر جایی ستاد ضرورت استفاده از واکسن را تشخیص 
دهد، واکسیناسیون انجام خواهد شد که واکسیناسیون 
صورت گرفته هدفمند خواهد بود و امیدواریم با کمک 
همه دستگاه ها و رسانه ها بتوانیم از طغیان این بیماری 
جلوگیری کنیم.رفیعی پور بــا بیان اینکه طی ماه های 
گذشــته موفق به تعطیل کردن بازار روز عرضه پرنده 
در استان های شمالی کشــور به عنوان یکی از عوامل 
بروز بیماری آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان بودیم، گفت: 
در اســتان اصفهان به عنوان یکی از مناطق بحرانی در 
زمینه این بیماری جلوی عرضه طیور رنگی را گرفتیم 
و همه مرغداری های غیرمجاز یا تعطیل شدند یا آنکه 
اقدامات لازم برای اخذ مجوز و فعالیت تحت نظر سازمان 

دامپزشکی درباره آنها انجام شد.

رئیس  سازمان دامپزشکی  ازکاهش 9۰ درصدی آنفلوآنزای طیور  خبر داد

 نماینده ایــران در اوپک اعلام کرد، ونزوئلا و 
عراق به همراه کشورمان مانع از تصویب پیشنهاد 
افزایش تولید نفت در نشست این هفته اوپک و 

متحدانش در وین خواهند شد.
به گزارش خبرگزاری تســنیم به نقل از بلومبرگ، 
حســین کاظم پور اردبیلی، نماینده ایران در اوپک در 
سخنانی گفت: »3 عضو موسس اوپک قصد دارند طرح 
افزایــش تولید نفت را متوقف کنند... اگر عربســتان و 
روســیه می خواهند تولید خــود را افزایش دهند، این 
مســتلزم اجماع است. اگر این دو کشــور بخواهند به 
تنهایی اقدام کننــد، این به معنای نقش توافق کاهش 

تولید خواهد بود«.
اظهارات نماینده ایران نشان می دهد که اعضای اوپک 
نشست پرتنشی را در مورد پیشنهاد پایان دادن به توافق 
کاهش تولید خواهند داشت. 24 کشور عضو توافق کاهش 
تولید موفق شده اند به هدف خود یعنی برقراری توازن 
در بازار و افزایش قیمت ها دست یابند و 2 تولید کننده 
بــزرگ این توافق اکنون قصد تعدیل توافق را دارند. اما 
در حالی که عربســتان و روسیه کمتر از ظرفیت خود 
نفت تولید می کنند، بســیاری از کشورهای عضو اوپک 
از جمله ایران و ونزوئلا حتی در صورت افزایش سهمیه 

تولید ممکن است نتوانند تولید خود را افزایش دهند.

الکســاندر نواک، وزیر انرژی روسیه گفته، اوپک و 
متحدانش ممکن است افزایش تولید روزانه 1/5 میلیون 
بشکه ای را مد نظر قرار دهند. این میزان افزایش تولید 
برای کاهش عرضه ونزوئلا و ایران که از ســوی آژانس 
بین المللی انرژی پیش بینی شده کافی خواهد بود. منابع 
آگاه گفتند، عربستان در حال بحث در مورد سناریوهای 
مختلف اســت که تولید نفــت را بین 500 هزار تا یک 

میلیون بشکه در روز افزایش خواهد داد.
کاظم پور اردبیلی گفت: »ما به برادرانمان در اوپک 
و روســیه می گوییم که نیازی نیست ما ترامپ را که دو 
عضو موسس اوپک و همچنین روسیه را تحت تحریم قرار 

داده راضی کنیم.. ما کشورهای دارای حاکمیتی هستیم 
که مسئولیت ها و ارزش های خودمان را داریم. همه جهان 
باید در مقابل این رفتارهای متکبرانه بایســتد و خواهد 
ایستاد.«به گفته نماینده ایران، هیچ تغییری در عوامل 
بنیادین بازار نفت رخ نداده، اما اداره اطلاعات انرژی دولت 
آمریکا و آژانس بین المللی انرژی اصرار دارند که وضعیت 
را به گونــه ای دیگر القا کنند. کاظم پور اردبیلی افزود: 
»عرضــه به اندازه کافی در بازار وجود دارد و اوپک باید 
تا پایان سال به تصمیم خود پایبند بماند...من اطمینان 
دارم که بسیاری دیگر از اعضای اوپک هم همین احساس 

را دارند و اینگونه عمل می کنند.«

نماینده ایران در اوپک:

سه عضو اوپک با پیشنهاد افزایش تولید نفت مخالفت می کنند

گروه اقتصادی -
یک عضو کمیســیون صنایع مجلس گفت: خودروسازان در 
جلسه با اعضای کمیسیون صنایع لیست تغییرات قیمت برخی 
کالاها مثل پنیر را به ما نشان داده و درخواست افزایش 2۵ درصدی 

قیمت ها را داشتند.
در پی افزایش قیمت در بازار خودرو به موازات سایر بازارها، انتقادات 
زیادی از عملکرد دو خودروســاز اصلی کشور صورت گرفته است. قیمت 
برخی خودروها در یکی دو هفته گذشــته از یک تا دهها میلیون تومان 
افزایــش یافته و هر چند خرید و فــروش در قیمت های جدید به ندرت 
صــورت می گیرد اما همین جو روانی و نابه ســامانی هم آینده بازار را در 

ابهام فرو برده است.
برخی نمایندگان مجلس و کارشناسان خودرو، انحصار در تولید و احتکار 
خودروسازان را از دلایل افزایش قیمت ها عنوان می کنند و خودروسازان 
هم در مقابل این انتقادات را رد می کنند. قاضی پور، عضو کمیسیون صنایع 
از احتکار 90 هزار خودرو از ســوی سایپا و ایران خودرو خبر داده و اعلام 
کــرده از محل احتکار این خودروها نیز اطلاع دارد، با این حال مصطفی 

خان کرمی، معاون فروش ایران خودرو این رقم را تکذیب کرده است.
امیرحسین کاکایی، مشاور مدیرعامل ایران خودرو نیز با بیان اینکه گرانی 
اخیر خودرو طبیعی است، در یک برنامه تلویزیونی اظهار داشت: بنده چالش 
بازار را قبول ندارم که برای خودروسازان است، متاسفانه به طرز عجیبی 
از اطراف می خواهند این صنعت را به زمین بزنند تا واردات صورت گیرد.

وی افزود: در دو ماهه نخست امسال نه تنها کاهش تولید بلکه افزایش 
تولید داشته ایم، اما حاشیه بازار خودرو قیمت خودرو ها را به دلیل افزایش 

نرخ ارز و دیگر کالا های سرمایه ای افزایش داد.
اما سیدمهدی مقدســی، عضو کمیسیون صنایع مجلس هم در این 
برنامه خاطرنشان کرد: متاسفانه مردم هزینه عدم مدیریت را می پردازند، 

اما می شد با اصلاح ساختار و روش های مختلف، موضوع را کنترل کرد.
در این بین اظهارات عجیبی هم برای توجیه افزایش نجومی قیمت ها 
عنوان می شــود. در همین رابطه سعید باستانی، عضو کمیسیون صنایع 
مجلس در گفت وگو با خبرگزاری تســنیم، گفته اســت: در جلسه های 
مختلفی که با خودروســازان برگزار کردیم آنها لیســت تغییرات قیمت 
برخی از کالاها مثل پنیر را به ما نشان داده و معتقد بودند باید مجوز 25 
درصدی برای افزایش قیمت ها دریافت کنند، این در حالی اســت که ما 
هنوز یک آنالیز روشن از قیمت نداریم و آنها با توجه به معیارهای خاص 

خود این درخواست را مطرح می کنند.
وی با بیان اینکه نحوه حمایت از صنعت خودروسازی در بدترین شکل 
ممکن قرار دارد، ادامه داد: وزیر صنعت در جلسه گذشته کمیسیون صنایع 
مجلس به خودروسازان اعلام کرد که فروش محصولات خود را شروع کنند، 
اما در عمل چنین چیزی هنوز اجرایی نشده و بخشی از فروش ها آن هم 

با تحویل یک ساله آغاز شده است.
باســتانی با اشاره به این موضوع هشــدار داده که طی ماه های آینده 
عواقب مسکوت ماندن طرح ساماندهی خودرو را در بازار مشاهده می شود.
گفتنی است اجحاف به مردم در جریان گرانی های اخیر در حالی است 
که دولت دو ســال پیش با اختصاص 2 هزار و 700 میلیارد تومان اعتبار 
از بیت المال، انبارهای انباشته از خودرو خودروسازان دولتی را خالی کرد 

و آنها را از رکود خارج کرد.
دو ســال پس از آن کمک ویژه دولت به شــرکت های خودروســاز و 
درحالی که برعکس شعار انحصارزدایی در عرصه صنعت خودرو عملی شده، 
شرکت های دولتی مذکور در ایجاد بازار سیاه و گران شدن چند میلیونی تا 
چند ده میلیونی قیمت خودرو به موازات دلالان نقش ایفا می کنند و دولت 
جز نکوهش های لفظی بی خاصیت، هیچ اقدام بازدارنده ای انجام نمی دهد.

آیا این اتفاق را باید به نگاه درآمدزایی دولت نسبت داد که در ماجرای 
رها شدن بازار ارز برای چندماه هم مشاهده شد یا به ذی نفع بودن برخی 
مدیران اجرایی در مورد شــرکت های مذکور و یا سوءتدبیر در »مدیریت 

حرف«؟!

درخواست عجیب خودروسازان:

خودرو را گران کنید 
چون قیمت »پنیر« افزایش یافته است!

وزیر اســبق جهاد کشــاورزی گفت: برخی افراد در کشور 
خودکفایــی گندم را مزخرف می دانند و باید پرســید آیا اینها 
وقتی این حرف را در جلســه رسمی جمهوری اسلامی می زنند، 
نیروی انقلاب هســتند؟ اینها عامل بازدارنده اند و اینها حرکت 

دشمن است.
به گزارش خبرگزاری فارس، محمدرضا اسکندری در آیین پاسداشت 
40 سال خدمات انقلاب اسلامی در بخش کشاورزی تحت عنوان شنبه های 
انقلاب و همزمان با روز جهاد ســازندگی و کشاورزی، اظهار کرد: یکی 
از دســتاوردهای انقلاب اسلامی، تشــکیل جهاد بوده است و اگر امروز 
بخواهیم از ظرفیت های کشور استفاده کنیم، دوباره باید به سمتی برویم 

که نهادهایی مانند جهاد سازندگی را ایجاد کنیم.
وی با مقایسه وضعیت کشــاورزی در قبل و بعد از انقلاب اسلامی،  
تصریح کرد: واقعیت این است که در سال 57 کل میزان تولید محصولات 
کشاورزی 27 میلیون تن بوده که اکنون به 110 میلیون تن رسیده است.

وزیر اسبق جهاد کشاورزی با انتقاد از عملکرد برخی افراد در کشور و 
مطرح کردن تفکر »ما نمی توانیم«، تصریح کرد: حضرت آقا تأکید کرده اند 
که عده ای هستند که با تفکر »ما نمی توانیم« آمده اند و ما باید این تفکر 
را از جریان انقلاب حذف کنیم؛ چراکه تا موقعی که این تفکر وجود دارد 

موانعی هست که سرعت کار را می گیرد.
اسکندری افزود: همین ها یک روز بحث بحران آب را مطرح می کنند 
و یک روز طرح نکاشــت را، درحالی که ما می گوییم اگر کشوری کم آب 
هستیم، باید آن را مدیریت کنیم، ولی آنها کجا در صحبت هایشان طرحی 
هست که باید برای کم آبی چه کار باید کرد؟ می گویند 50 درصد جمعیت 
کشــور به دلیل آنکه آب نداریم باید کوچ کنند، آیا حرف امام به عنوان 
بنیانگذار جمهوری اسلامی این بود یا آیا رهبر انقلاب اکنون این است، 

قطعاً این نیست.
وی با  اشاره به اینکه برخی طرح »نکاشت« را در کشور مطرح می کنند،  
اظهار داشت: آیا این حرف از دهان نیروهای انقلابی بیرون می آید، قطعاً 
نه. کشور ما تا دلتان بخواهد نیروی فنی،  توانمند و ظرفیت دارد. به عنوان 
مثال قبل از انقلاب ما آبزی پروری نداشتیم و فقط در قالب صید آب های 
شمال و جنوب 50  هزار تن در سال برداشت می شد، اما اکنون به یک 
میلیون تن رســیده اســت که نه تنها در این بخش می توانیم نیاز کشور 

را تأمین کنیم، بلکه می توانیم به یک کشور صادرکننده تبدیل شویم.
وزیر اسبق جهاد کشاورزی به افزایش متوسط عملکرد باغات و مزارع 
در بخش کشاورزی طی سال های پس از انقلاب  اشاره کرد و گفت: متوسط 
عملکرد باغات سیب در کشور اکنون 18 تن در هکتار است و سالانه 300 
تا 400 تن سیب صادر می کنیم که حتی کشاورز نمونه ما 168 تن سیب 
در هکتار برداشت می کند. همچنین متوسط عملکرد گندم آبی ما 4 تن در 
هکتار است که کشاورز نمونه کشوری 12 تن در هکتار برداشت می کند 

و این رقم در کشورهای پیشرفته 6/5 تن در هکتار است.
اسکندری ادامه داد: برخی افراد در کشور خودکفایی گندم را مزخرف 
می دانند و باید پرســید آیا اینها وقتی این حرف را در جلســه رســمی 
جمهوری اسلامی می زنند، نیروی انقلاب هستند؟ اینها عامل بازدارنده اند 
و اینها حرکت دشمن است. باید دشمن را بشناسیم و حواسمان باشد که 

این حرف ها بهانه ای بر سر راه است.
در این جلســه محمدرضا جهانسوز رئیس  سازمان بسیج مهندسین 
کشاورزی گفت: براساس آماری که داریم، میزان کل تولید بخش زراعی 
ما در ســال 57، 13/3 میلیون تن بوده که این رقم در ســال 95 به 83 
میلیون تن می رسد و ضریب تغییرات حدود 523 درصد افزایش دارد. 

وی در مورد افزایش یا کاهش ســطح زیرکشت در حوزه محصولات 
زراعی هم گفت: طبق بررســی هایی که انجام شده، قبل از انقلاب 9/4 
میلیون هکتار زمین زراعی داشته ایم که اکنون این رقم به 11/7 میلیون 
هکتار رسیده است؛ یعنی تنها سطح زیر کشت 24 درصد افزایش یافته 

که نشانگر افزایش عملکرد در هکتار است. 
رئیس  سازمان بسیج مهندسین کشاورزی استفاده از فناوری های نوین 
روز را در بهبود وضعیت کشــاورزی مؤثر دانست و افزود: گندم، ناموس 
زراعت ایران اســت و اینهایی که می گویند تولید گندم را قطع کنیم یا 

براساس قصور است که من شک دارم یا خبث طینت است. 

رئیس ســازمان هواشناسی با بیان اینکه بارش ها در 12 سال 
اخیر در ایران همواره کمتر از اندازه نرمال بوده است، گفت: دما 

در ایران بیش از 2 درجه سلسیوس افزایش یافته است.
نشست اطلاع رسانی و آموزشی هیئت بین  دولت ها تغییر اقلیم با حضور 
اعضا و رؤسای این هیئت )IPCC( در محل سازمان هواشناسی برگزار شد.

 IPCC در این نشست، رئیس سازمان هواشناسی که نماینده ایران در
است، اظهار داشت: تغییر اقلیم و توسعه پایدار دو مبحث مرتبط هستند.
داود پرهیزگار افزود: شاهد وقوع اتفاقاتی در سطح کشور هستیم که 
نمونه های علمی توسعه پایدار است. امروز حوزه دریاچه ارومیه، زاینده رود، 
کارون و تالاب ها یا خشــک شده یا در آستانه خشک شدن هستند که 
یک بخش آن مربوط به حوزه خشکسالی است و بخش دیگر هم مربوط 

به توسعه بیش از اندازه توان اقلیم منطقه است.
رئیس سازمان هواشناسی ادامه داد: امروز در بسیاری از مناطق نه تنها 
در آب های سطحی که در آب های زیرسطحی نیز دچار مشکل هستیم.
مشکلی که در درک تغییر اقلیم وجود دارد، این است که تغییر اقلیم بسیار 
کند شکل می گیرد. بنابراین واکنش ها نسبت به آن زیر سؤال می رود، اما 

شواهد علمی حاکی از رخ دادن این اتفاق است.
به گزارش فارس، پرهیزگار خاطرنشان کرد: در ایران حدود 12 سال 
است که بارش ها همواره کمتر از اندازه نرمال بوده که این نشان از تغییر 
دارد. از طرفی دما در ایران بیش از دو درجه سلســیوس افزایش یافته و 
این خود نوعی هشــدار اســت که تغییر اقلیم رخ داده و لازم است همه 

برنامه های توسعه ای را با توجه به تغییر اقلیم بازنگری کنیم.

مشاور رئیس  کل سازمان خصوصی سازی گفت: سامانه سهام 
عدالت برای وراث متوفیانی که طی 10 سال گذشته فوت شده اند، 

از 1۶ تیرماه فعال می شود.
جعفر سبحانی در گفت و گو با خبرگزاری مهر درخصوص نحوه واریز 
سود سهام عدالت به متوفیان اظهار داشت: سازوکار واریز سود سهام عدالت 
برای وراث متوفیان در حال نهایی شــدن است که به زودی جزئیات آن 
اعلام می شود.مشــاور رئیس کل سازمان خصوصی سازی افزود: آنچه که 
مشخص شده این است که سامانه سهام عدالت برای وراث متوفی از 16 
تیرماه فعال می شــود و این افراد با به همراه داشتن برگه انحصار وراثت 
و مدارک شناسایی باید به دفاتر پیش خوان دولت مراجعه کنند. لیست 
دفاتر پیش خوان تعیین شــده برای انجام این امور نیز در سامانه سهام 

عدالت بارگذاری خواهد شد.
ســبحانی با اشاره به بخش شماره شــبا سامانه سهام عدالت، گفت: 
تاکنون 39 میلیون و 500 هزار نفر شماره شبای بانکی خود را در سامانه 
سهام عدالت وارد کرده اند. کسانی که تا قبل از ششم اردیبهشت ماه شماره 
شــبای بانکی خود را وارد کرده اند بدون استثنا سود را دریافت کرده اند. 
حدود 400 هزار نفر باقی مانده اند که آنها نیز طی هفته اول یا دوم تیر 

ماه سود خود را دریافت خواهند کرد.
وی افزود: افرادی که دیرتر شماره شبای بانکی خود را وارد کنند)تا 

31 خرداد( به طبع دیرتر از سایرین سود را دریافت خواهند کرد.

وزیر اسبق جهاد کشاورزی:

کسانی که خودکفایی گندم را 
مزخرف می دانند عامل دشمن هستند

مشاور رئیس کل سازمان خصوصی سازی:

سامانه سهام عدالت برای وراث متوفیان 
از 16 تیرماه فعال می شود

رئیس سازمان هواشناسی:

بارش های ایران در 12 سال اخیر 
کمتر از حد طبیعی بوده است

معاون فنی ســازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
کشور گفت: با تمهیدات اتخاذ شده، واحدهای صنعتی شهرستان 
زلزله زده سرپل ذهاب، سه سال از پرداخت سود تسهیلات بانکی 

معاف هستند. 
به گزارش ایرنا، فتحعلی محمدزاده افزود: این اقدام با هدف احیای 
واحدهای صنعتی که در جریان زلزله هفت و سه دهم ریشتری 21 آبان 

پارسال دچار خسارت شده بودند، صورت گرفت.
وی با بیان اینکه با تلاش های صورت گرفته آواربرداری 98 درصد از 
واحدهای تولیدی و صنعتی آســیب دیده زلزله اخیر پایان یافت، اظهار 
داشت: 17 واحد تولیدی و صنعتی اولویت دار با اشتغالزایی 240 تن که 
در جریان زلزله آسیب دیده بودند، بدون استفاده از تسهیلات به چرخه 

تولید بازگشته اند.
معاون فنی سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی کشور بیان 
کرد: در شهرک صنعتی سرپل ذهاب 56 طرح داریم که 32 طرح آن را 
بانک مصوب کرده و در دستور کار صندوق است و 21 مورد نیز هیئت 

مدیره تصویب کرده و بانک ها می توانند عقد قرارداد کنند.
مدیرعامل صندوق ضمانت  سرمایه  گذاری صنایع کوچک کشور نیز در 
این جلسه از تصویب 130 میلیارد ریال تسهیلات برای 21 واحد صنعتی 
و تولیدی آسیب دیده ناشی از زلزله 21 آبان 96 در سرپل ذهاب خبرداد.

محمدحســین مقیســه افزود: از 56 واحد صنعتی آسیب دیده در 
شهرستان سرپل ذهاب، 32 واحد مصوبه بانک دارند.

وی با بیان اینکه برای ارائه ضمانت نامه به واحدها منتظر پرداخت 
کارمزد از طرف آنها هستیم، میزان کارمزد پرداختی را یک و نیم درصد 
کل مبلغ ضمانت نامه عنوان کرد و اظهار داشــت: با توجه به شــرایط 
موجود این کارمزد به صورت 30 درصد نقد و مابقی اقساط سه ماهه از 

واحدهای صنعتی و تولیدی دریافت می کنیم.
وی گفــت: تا زمانی که کارمزد پرداخت نشــود ما نمی توانیم کاری 
انجــام دهیم و در صورت پرداخــت کارمزد به طور میانگین ظرف یک 

هفته ضمانت نامه ارائه می شود.
مدیرعامل صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک کشور گفت: 
با توجه به کارهایی که آغاز شده است و همچنین میزان تعهدات قبلی 
استان، هم اکنون 30 درصد سرمایه صندوق ضمانت صنایع کوچک به 

کرمانشاه تعلق گرفته است.
مقیسه بیان کرد: البته کرمانشاه در زمینه ریسک خسارات صندوق 
نیز یکی از استان هایی است که بالاترین ضریب را دارد و بخش عمده ای 
از ضمانــت نامه ها حتی قبل از زلزله نیز در موعد سررســید پرداخت 

نشده است.

معافیت واحدهای صنعتی سرپل ذهاب 
از پرداخت سود تسهیلات


